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گروه اقتصادی - فیلترشکن ها و وی پی ان ها در حالی سد فیلترینگ را قابل 
نفوذ می کنند که در مقابل، مسائل امنیتی فراگیر شدن اینگونه برنامه ها مطرح می شود 
زیرا کاربران برای استفاده از وب سایت های فیلترشده، بدون آگاهی اقدام به دانلود 
و نصب اپلیکیشــن هایی می کنند که بیش تر از این که فیلترشکن باشند، با هدف 
سوءاســتفاده و دسترسی به اطلاعات و واردن کردن انواع بدافزار به گوشی افراد 
طراحی شــده اند. از زمانی که موضوع فیلترینگ با هدف جلوگیری از دسترسی 
کاربران به وبگاه های مغایر با قوانین و سیاست های جمهوری اسلامی ایران انجام 
شــد، با رواج VPN و فیلترشــکن ها، در ادامه در نظر گرفتن قوانین، مقررات و 
مجازات برای فروش و استفاده از آن ها، هم ذیل قانون جرایم رایانه ای کشور مطرح 
بود اما این مسئله چند ماهی است که پس از محدودیت های ایجاد شده برای چند 
پلتفرم خارجی و به دنبال آن استفاده از فیلترشکن ها، علی رغم هشدار کارشناسان 
نســبت به خطرات احتمالی آن، دوباره مورد بحث و بررسی قرار گرفته است.در 
همین راســتا موضوع مقابله با فروشندگان فیلترشکن از آن زمان مطرح شد؛ طی 
ماه های اخیر گفته شده بود که فروش فیلترشکن و کسب درآمد از آن مجاز نیست اما 
این موضوع جرم انگاری نشده و اقداماتی درحال انجام است که این موضوع علاوه 
بر غیر مجاز بودن جرم انگاری هم بشود تا اینکه قوه قضائیه موظف شد با همکاری 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و ســایر دستگاه های ذیربط با فروشندگان 
فیلترشــکن ها و وی پی ان غیرمجاز برخورد قانونی و متخلفین را مجازات کند. 
اما با گذشت چندین ماه، ادامه روند استفاده از فیلترشکن سبب نارضایتی برخی 

مسئولان و نمایندگان مجلس شده است و دلیل خود را اینگونه مطرح می کنند که 
با چه منطقی تصمیم گرفته شده در شرایط اقتصادی کنونی، با تداوم سیاست ها در 
حوزه اینترنت، از جیب مردم، ۵۰ هزار میلیارد تومان به حساب کاسبان فیلترینگ 
واریز شود؟ در این باره وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات معتقد است که می توانند 
بساط فیلترشکن فروشی را جمع کنند. او گفته است با توجه به تصمیمات اتخاذ 
شده در کارگروه مصادیق مجرمانه آنها مجری تصمیمات این کارگروه هستند اما 
پاســخگویی و تبعات تصمیمات این کارگروه با آنهاست و معتقدند تا جایی که 
ممکن است باید از ابزارهای غیرفنی برای مدیریت شبکه استفاده کرد.او تأکید کرده 
که موضوع ســاماندهی فیلترشکن ها و مواجه شدن با سوداگری فیلترینگ نیز از 
جمله همین موضوعات است که راهکار جمع آوری آن صرفاً فنی نیست؛ مدیریت 
این موضوع نیازمند یک قانون مشخص است که وی آن را به هیات رئیسه مجلس 
تقدیم خواهد کرد. از سوی دیگر حجت الاسلام مهدی باقری - عضو ناظر مجلس 
شورای اسلامی در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای- گفته است 
وقتی نیازهای مردم مرتفع نشود، طبیعتاً تعدادی از آنها از فیلترشکن استفاده می کنند 
و وزیر ارتباطات و دوستان شان باید پیگیری کنند تا موضوع در کارگروه بررسی 
شود؛ قطعا آنهایی که ضرورت ندارد، رفع فیلتر می شوند. وی تأکید کرد حتماً با 
توجه به ظرفیت موجود در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای، این 
آمادگی در کارگروه وجود دارد که تمام نیازمندی هایی را که مردم دارند و مسائل 

مجرمانه ای در آن وجود ندارد، برطرف کنند.

تکلیفاستفادهازفیلترشکنمشخصمیشود؟

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
صنعــت برق با اشــاره بــه موفقیت 
برنامــه کاهش مصــرف در ادارات 
گفت: برای مشترکان اداری و عمومی 
هدف گــذاری ۱۰۰۰ مگاواتــی را 
برنامه ریزی کرده بودیم که با اصلاح 
ســاعت کاری و پایــش مصــارف 
سیســتم های سرمایشــی بیش از ۸۵ 
درصد محقق شــد و ایــن برنامه تا 
۱۵ شــهریور ماه ادامه دارد. ساعات 
کار ادارات نیــز بعد از این تاریخ طبق 
مصوبــه هیئت وزیران به حالت قبلی 

بازخواهد گشت.
مصطفــی رجبی مشــهدی در 
نمایشــگاه روایت خدمت در جمع 
خبرنــگاران اعلام کرد: از آغاز به کار 
دولت مردمی سیزدهم، ۷۷۹۶مگاوات 

بــه ظرفیت تولید برق کشــور اضافه 
شده اســت که شــامل نیروگاه های 
جدیدالاحــداث و ارتقــا و افزایش 
ظرفیت تولیــد نیروگاه های موجود 
است.ســخنگوی صنعت برق کشور 
با بیــان اینکه وزارت نیــرو با توجه 
بــه پیش بینی های صــورت گرفته با 
آمادگی کامل به استقبال تابستان سال 
جاری رفت، اظهار کــرد: با افزایش 
۷۷۰۰ مگاواتی ظرفیــت تولید برق 
و مدیریــت مصــرف در بخش های 
مختلف موفق شدیم، پایداری شبکه 
سراسری برق را در فصل تابستان سال 
جاری علی رغم افزایش شــدید دما و 
گرمای بی سابقه حفظ کنیم.مدیرعامل 
شــرکت مدیریت شبکه برق ایران در 
خصوص نحوه مدیریت مصرف برق 

بخش های مختلف در تابســتان سال 
جاری افزود: امسال هیچ محدودیتی 
در بخــش خانگی و تجــاری اعمال 
نشد و در بخش صنعت نیز ۹۲ درصد 
از صنایع بدون هیچ گونه محدودیتی 

برقشان تامین و تحویل شد.
وی در رابطه با نحوه تامین برق 
شهرک های صنعتی ادامه داد: در دوره 
گرم سال جاری شهرک های صنعتی به 
مدت یک روز در هفته با محدودیت 
رو به رو بودند.سخنگوی صنعت برق 
درمورد افزایش میزان برق تحویلی به 
صنایع بزرگ کشــور در سال جاری 
گفت: نسبت به سال گذشته به میزان 
۸ درصد و نســبت به ســال ۱۴۰۰ به 
میزان ۲۶ درصد برق تحویلی به صنایع 
بــزرگ افزایش یافته اســت. رجبی 

مشهدی در پایان در خصوص اجرای 
طرح پــاداش مدیریــت مصرف در 
تابستان جاری گفت: در طرح امسال 
مشترکان با مصارف بیش از الگو هم با 
کاهش مصرف شامل دریافت پاداش 
شــدند و از ۴۴ میلیون مشــترکی که 
برای آنها قبض صادر شده ۱۴ میلیون 
و ۷۰۰ هزار مشــمول دریافت پاداش 
شده اند و ۱۴۵۰ میلیارد تومان پاداش 

در قبوض مشترکین اعمال شد.

سخنگوی صنعت برق:

ساعتکاراداراتاز۱۵شهریوربهحالتعادیبرمیگردد

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- جواد اوجی با 
اشــاره به اینکه توسعه فاز ۱۱ پارس 
جنوبی از ســال ۱۳۷۹ مطرح شــد و 
شــرکت های خارجی آمدند و چند 
قرارداد هم امضا شد، افزود: تصور این 
بود باید از توان شرکت های خارجی 

برای توسعه این فاز استفاده شود.
وی ادامــه داد: در ســال ۱۳۹۷ 
قراردادی که با توتال، سی ان پی ســی 
)شرکت ملی نفت چین( و پتروپارس 
برای توســعه فاز ۱۱ امضا شده بود با 
تشدید تحریم ها متوقف شد. شرکت 
توتــال بــدون اقدامی عملــی برای 
توســعه این فاز از قرارداد خارج شد 
و اطلاعات مربوط به این میدان را نیز 

با خود برد.
توسعه فاز ۱۱، موضوعی 

کلیدی در دولت سیزدهم
وزیر نفت تأکید کرد: توسعه فاز 
۱۱ پــارس جنوبی در زمان آغاز به کار 
دولت ســیزدهم یکی از موضوع های 
کلیدی بــود، زیرا به جز این فاز، همه 

فازهای دریایی تکمیل شده بود.
اوجی با اشــاره به اینکه توسعه 
فــاز ۱۱ مهم بود، زیــرا در نقطه صفر 
مرزی قرار دارد، گفت: چاه های فاز ۱۱ 
پارس جنوبی به عمق ۴۰۰۰ متر است 
و چهار لایه گازی را در بر می گیرد که 

ظرفیت بالایی برای تولید گاز دارد.
وی با بیان اینکه هر فاز استاندارد 
پارس جنوبی ظرفیت تولید ۲۸ میلیون 
مترمکعــب گاز در روز را داراســت، 
افــزود: اما فاز ۱۱ تا روزانه ۵۶ میلیون 

متر مکعب قابلیت تولید گاز دارد.
بــه گفتــه وزیر نفت، بــا رفتن 
شــرکت های خارجی کار توسعه فاز 
۱۱ بلاتکلیف مانده بود. اوجی توضیح 
داد: با روی کار آمدن دولت سیزدهم، 
متخصصــان ایرانی ســاعت ها وقت 
گذاشتند تا ســریع ترین روش برای 
آغاز تولید گاز از فاز ۱۱ را در دســتور 

کار قرار دهند.
تولیــد گاز از فاز ۱۱، چهار 

سال جلو افتاد
وی گفــت: در فــاز ۱۲ پارس 
جنوبی ســه ســکو وجود داشت که 
یکی از سکوها بهره دهی کم و توجیه 
اقتصــادی ضعیفی بــرای تولید گاز 
داشــت و تصمیم بر این شد سکوی 
C۱۲ را جابه جا کنیم که با این تصمیم 
از نظر زمانی ســه تا چهار ســال در 
تولید گاز از فاز ۱۱ جلو افتادیم.وزیر 
نفت با اشــاره به اینکه سکوها حکم 
مینی پالایشــگاه را دارند، افزود: کار 
مطالعاتی خوبی هم برای آن انجام شد.

سیاسی فکر نمی کنیم
اوجــی با تأکید بــر اینکه ما در 
وزارت نفت دولت ســیزدهم سیاسی 
فکر نمی کنیم و نگاه فنی داریم، ادامه 
داد: در مجموع به این نتیجه رســیدیم 
با ظرفیتی که داریم می توانیم ســکو 
را جابه جــا کنیم و در موقعیت جدید 
قرار دهیم.وی با اشــاره به اینکه برای 
حمل  این ســکوی ۳۲۰۰ تنی نیازمند 
لجستیک خاص و پیچیده ای بودیم، 

گفــت: در زیرمجموعه وزارت نفت 
کشــتی اوشنیک را داشتیم که توانایی 
جابه جایی سازه های سنگین دریایی 
را دارد. وزیــر نفت افزود: در آن زمان 
این کشــتی قــرارداد طولانی مدتی با 
شــرکت های گازی روسیه بسته بود 
امــا با دیپلماســی دولت ســیزدهم، 
تلاش های وزیر امور خارجه و سفیر 
ایران در روسیه، توانستیم این کشتی را 
وارد آب هــای ایران کنیم و از ظرفیت 
آن برای جابه جایی و نصب ســکو در 

موقعیت فاز ۱۱ بهره ببریم.
اوجی با اشــاره بــه اینکه همه 
اقدام هــا در توســعه فــاز ۱۱ پارس 
جنوبی توسط متخصصان ایرانی انجام 
شــد، ادامه داد: اکنون تولید گاز از این 
فاز روزانه ۷ میلیون متر مکعب است 
و تا چند هفته آینده این مقدار به ۱۰ تا 
۱۲ میلیون متر مکعب در روز می رسد.
ظرفیت تولیــد روزانه ۵۰ 

میلیون مترمکعب گاز
وی با تأکیــد بر اینکه تا پیش از 
آغاز زمســتان تولیــد از فاز ۱۱ به ۱۵ 
میلیون متر مکعب در روز می رســد، 
تصریــح کــرد: در صورت توســعه 
کامل، فاز ۱۱ قابلیت تولید ۵۰ میلیون 
مترمکعــب گاز در روز را دارد و بــا 
اســتفاده از ظرفیت دکل های دریایی 
بــا حفــاری چاه ها توســعه این فاز 
تکمیل می شود و به روزانه ۵۰ میلیون 
مترمکعب تولید گاز می رســیم. وزیر 
نفت تأکیــد کرد: همچنین روزانه ۵۰ 
هزار بشــکه میعانات گازی از این فاز 

تولید می شود.
جلوگیــری از مهاجرت گاز 

به قطر
اوجی با اشــاره به اینکه این فاز 
پارس جنوبی از نظر ظرفیت مخزنی، 
در نقطــه صفر مرزی اســت، گفت: 
بنابراین هر چقدر دیرتر برداشت گاز 
از فاز ۱۱ را آغاز می کردیم، ســیال به 
ســمت همســایه حرکت می کرد و 
مهاجرت گاز اتفــاق می افتاد و تولید 
گاز کمتری محقق می شد.وی افزود: 
با جابه جایی سکو، برداشت گاز از فاز 
۱۱ پارس جنوبی، ســه تا چهار سال 
زودتر انجام شد و اهمیت این موضوع 
بهره بــرداری از یک میدان مشــترک 
گازی اســت که در ســمت کشــور 
همسایه، کشورهای بزرگ بین المللی 

در حال فعالیت هستند.
تأمیــن گاز ۵ اســتان بــا 
بهره برداری از فــاز ۱۱ پارس 

جنوبی
وزیــر نفــت با تأکید بــر اینکه 
توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی در جبران 
ناترازی گاز در کشــور در زمســتان 
مؤثر خواهــد بود، ادامه داد: همچنین 
ســالانه ۵ میلیــارد دلار عایدات این 
فاز خواهد بود.اوجی افزود: مجموع 
مصــرف گاز در بخش های مختلف 
صنعتی، تجاری، نیروگاهی و خانگی 
در اســتان چهارمحال و بختیاری در 
مجمــوع ۴.۵ میلیــون متر مکعب در 
روز اســت و امروز با تولید ۷ میلیون 
مترمکعب گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی 
بیش از نیاز گاز روزانه این استان تولید 

می شــود و تا پیش از زمســتان به ۱۵ 
میلیون مترمکعب در روز می رسیم که 
گاز مــورد نیاز چهار تا پنج اســتان را 
تأمین می کند و در زمستان مهم بسیار 
مهم اســت. وزیر نفت ادامه داد: ما در 
ایــن دولت بیــش از ۱۰ اقدام مهم در 
حوزه پارس جنوبی انجام دادیم، یکی 
در سال گذشته و افتتاح پالایشگاه ۱۴ 
پارس جنوبی که آن هم نزدیک به ۱۰ 
سال نیمه تمام مانده بود و خوشبختانه 
ســال گذشــته به بهره برداری رسید 
و ظرفیــت پالایش گاز کشــور را ۵۰ 
میلیون متر مکعب در روز افزایش داد.
برداشــت از فاز ۱۶ افزایش 

می یابد
اوجی گفــت: از دیگر اقدام ها، 
خــط لوله فاز ۱۶ پــارس جنوبی بود 
که نیاز به تعمیرات داشت و به همین 
دلیل برداشــت از آن نصف شده بود. 
همــکاران ما در شــرکت پتروپارس 
آن را تعمیــر کردند و البته خط جدید 
نیز در کنار آن احداث شــده است که 
امســال روزانه ۲۸ میلیون مترمکعب 
برداشــت گاز را از فــاز ۱۶ خواهیم 
داشــت. سکوی ۱۳ پارس جنوبی نیز 
که به  دلیل برخورد یکی کشتی با سکو 
دچار مشــکل و تولید در آن با چالش 
روبه رو بود نیز در حال تعمیر است و 
تا زمستان امسال به بهره برداری برسد.
شیرین ســازی میعانــات 

گازی در فازهای ۲ و ۳
وزیر نفت به بحث شیرین سازی 
فازهای ۲ و ۳ میعانات گازی اشــاره 
و اظهــار کرد: میعانات گازی از لحاظ 
قیمتی به  نسبت معادل قیمت هر بشکه 

نفت خام اســت، اگر ایــن میعانات 
شیرین ســازی شــود قیمت بیشتری 
خواهد داشــت که خوشبختانه بحث 
شیرین سازی این میعانات در فازهای 
۲ و ۳ در حــال انجام اســت. اوجی 
گفت: ما تقریبــا در همه این فازها و 
پالایشگاه های پارس جنوبی خودمان 
بــرق را تأمین می کنیــم و حتی ۷۰۰ 
تــا ۸۰۰ مگاوات برق نیز به شــبکه 
سراسری کمک کرده ایم.وی در پاسخ 
به این پرسش که وضع زمستان امسال 
را چگونه پیش بینی می کنید؟ افزود: در 
پایان برنامه ششــم توسعه مقرر شده 
بــود ما به ظرفیت تولیــد روزانه یک 
میلیــارد و ۲۵۰ میلیون مترمکعب گاز 
برســیم و سرمایه گذاری هایی که باید 
در این بخش انجام می شــد، از جمله 
تکمیــل فازهای پــارس جنوبی، فاز 
۱۱ پارس جنوبی، توسعه میدان های 
کیــش و بــلال، توســعه میدان های 
گازی حوزه نفــت مناطق مرکزی و 
... متأســفانه رخ نداد و به  دلیل اینکه 
در دوره پیشین این سرمایه گذاری ها 
انجام نشــد و توســعه ای نیز رخ نداد 
ما به رقم یــک میلیارد و ۲۵۰ میلیون 
مترمکعب نرســیدیم و حجم تولید 
روزانه گاز شیرین ۸۳۰ تا ۸۴۰ میلیون 
مترمکعب گاز بود.وزیر نفت تصریح 
کرد: به همین دلیل ناترازی گاز به ویژه 
در زمســتان به ۲۳۰ تــا ۲۴۰ میلیون 
مترمکعــب در روز در ســال ۱۴۰۰ 
رســید، اما با بهره بــرداری از فازهای 
تازه، توسعه میدان های گازی و تکمیل 
فازهای پارس جنوبی همچنین توسعه 
میدان هــای کیش و بلال و میدان های 

مســتقل نفــت مناطق مرکــزی این 
ناترازی را کاهش خواهیم داد.

اوجــی ادامه داد: خوشــبختانه 
در این دولت همــه میدان های نفتی 
را تعییــن تکلیف کرده ایــم. برنامه 
زمان بندی نیز داده شده و برای بعضی 
نیز قرارداد بســته شده است. در نیمه 
دوم ســال ۱۴۰۳ فاز یک میدان گازی 
کیش را به بهره برداری می رســانیم. 
بحث توســعه میدان بلال را نیز داریم 
همچنیــن توســعه میدان های گازی 
مستقل در حوزه نفت مناطق مرکزی 
نیز آغاز شــده که حجــم ناترازی را 
کاهــش دهیم.وزیر نفت ناترازی گاز 
را به قسمت تولید و عرضه و دیگری 
بهینه ســازی مصرف تقســیم کرد و 
گفــت: هم مردم بایــد همراهی کنند 
و هم وسایل گازســوزی که استفاده 

می شوند باید استاندارد باشند.
پروژه هــای  پیگیــری 

ذخیره سازی گاز
وی به بحث ذخیره ســازی گاز 
در ایــن دولت اشــاره و اظهار کرد: 
خوشــبختانه با آغاز دولت سیزدهم 
در وزارت نفــت تکالیــف چهــار 
شرکت اصلی برای تکمیل پروژه های 
اولویــت دار به  ویــژه در زمینه تولید 
نفت و گاز مشــخص شده است، اما 
در بحــث تولید گاز جدا از توســعه 
میدان ها به ویژه میدان های مشــترک، 
بحث ذخیره سازی گاز را که در هفت، 
هشت ســال گذشته مغفول مانده بود 
دنبــال می کنیم.اوجــی تصریح کرد: 
ذخیره سازی  عملیات  خوشــبختانه 
گاز به  طور جدی آغاز شــده که این 

ذخیره ســازی در شوریجه، در میدان 
خانگیران در شمال شرق کشور و فاز 
۲ میدان گازی سراجه قم دنبال می شود 
و کمک شایانی به ناترازی گاز خواهد 
کــرد. امیدواریم مقدار مطلوبی از این 
ذخیره سازی را برای فصل زمستان و 

تأمین گاز کشور داشته باشیم.
آغــاز عملیــات اجرایــی 
فشــارافزایی میدان مشــترک 

پارس جنوبی تا پایان امسال
وزیر نفت درباره برنامه وزارت 
نفت برای فشارافزایی چاه های نفت 
و گاز اظهار کرد: برداشــت از میدان 
نفتــی و گازی پس از مدتی ســبب 
افت فشــار و پــس از آن افت تولید 
در هر میدان می شــود که برای حفظ 
نگهداشت تولید آنها باید برنامه ریزی 
شود؛ در میدان های نفتی فشارافزایی 
یــا تزریق آب و گاز برای حفظ تولید 
انجام می شــود و در میدان های گازی 
با کمپرسورهای سرچاهی، فشار گاز 
تقویــت و افزایش داده می شــود که 
متأسفانه فشارافزایی در پارس جنوبی 

نیز مغفول مانده و بلاتکلیف بود.
وی افــزود: خوشــبختانه مــا 
مطالعات پایه و مهندسی را به جد آغاز 
کردیم و اکنون رو به اتمام اســت و با 
شــرکت های توانمند داخلی نیز وارد 
مذاکره شدیم که در قالب کنسرسیومی 
با اســتفاده از توان و ظرفیت داخل با 
احداث چهار هاب که هر هاب ســه 
یا چهار سکو خواهد داشت، عملیات 
اجرایی فشــارافزایی را تا پایان امسال 
آغاز کنیم.اوجی اظهارامیدواری کرد 
کــه هر هاب به مرحلــه بهره برداری 
برسد، زیرا از میدانی صحبت می شود 
که روزانه ۷۰۰ میلیون مترمکعب گاز 
)۷۰ درصــد تولید گاز کشــور( از آن 
اســت و نزدیــک ۵۰ درصد خوراک 
پالایشــگاه های نفتی کشور که تولید 
بنزیــن دارند هــم از میعانات گازی 
این میــدان اســت، بنابراین حفظ و 
نگهداشت تولید پارس جنوبی بسیار 

اهمیت دارد.
وزیر نفت ادامه داد: فشارافزایی 
در میدان نار در خشــکی انجام شده 
اســت، اما تاکنون ایــن موضوع در 
میدان های گازی در دریا انجام نشــده 
و کار جدیدی است که در این دولت 
آغاز شده است و مطمئن باشید این کار 
بزرگ نیز مانند توسعه دیگر میدان های 
مشــترک که آغاز کردیم با ظرفیت و 
توان پیمانکاران داخلی انجام می شود.
وی با بیــان اینکه قرارداد توتال 
برای توســعه فــاز ۱۱ پارس جنوبی 
۴.۸ میلیــارد دلار بود، گفت: با ابتکار 
مهندسان و متخصصان صنعت نفت 
و جابه جایی سکوی ۱۲c به موقعیت 
۱۱B و دیگر عملکردها، برآورد شده 
اســت  که حــدود ۸۰۰ میلیون دلار 
صرفه جویی در این مرحله انجام شد، 
ضمن اینکه پروژه حدود چهار ســال 
جلوتر افتــاد و با بهره برداری کامل از 
این فاز حداقل ۵۰ میلیون مترمکعب 
گاز در روز تولید می شــود و ســالانه 
نزدیــک ۵ میلیــارد دلار درآمد برای 

کشور خواهد داشت.

سرمایه گذاری ۱۵۰ میلیارد 
دلاری در پارس جنوبی

اوجی تصریح کرد: نظام تا امروز 
نزدیک به ۱۵۰ میلیارد دلار در پارس 
جنوبی سرمایه گذاری کرده است؛ هم 
در بخش بالادســت و هم پایین دست 
آن. ایــن میدان نمونــه بی نظیری در 
دنیاست؛ هم بحث توسعه میدان ها و 

هم توسعه زنجیره پایین دستی است.
وزیــر نفــت با تأکید بــر اینکه 
احداث پتروپالایشــگاه ها به جد در 
وزارت نفــت دولت ســیزدهم آغاز 
شده اســت، افزود: ما درباره سوخت 
مایع نیز ناترازی داریم که به  دلیل این 
است که در سال های گذشته اعتقادی 
به ســاخت پالایشگاه نفت نبوده و از 
۱۰ پالایشگاه موجود استفاده می شده 
اســت.وی با اشــاره به اینکه وزارت 
نفــت دو کار بزرگ ارتقــای کمّی و 
کیفی پالایشگاه های کنونی و احداث 
پتروپالایشــگاه ها را آغاز کرده است، 
اظهار کرد: نخســتین مــورد درباره 
ارتقای پالایشــگاه ها در پالایشــگاه 
اصفهــان بــا تولید ۱۵ میلیــون لیتر 
گازوئیل یورو ۵ به مرحله بهره برداری 

رسیده است.
فــروش  در  مشــکلی 

فرآورده های نفتی نداریم
احــداث  زمینــه  در  اوجــی 
پتروپالایشــگاه ها برای جلوگیری از 
خام فروشی و تبدیل به ارزش افزوده 
تصریح کرد: این کار افزون بر اینکه کار 
اقتصاد مقاومتی اســت، تحریم ناپذیر 
نیز هست. فرآورده های نفتی امروز در 
دنیا بسیار خواستار دارد و ما مشکلی 
در فروش فرآورده های نفتی نداریم، 
بنابراین احداث پتروپالایشگاه در این 
دولت به جد دنبال می شود. وزیر نفت 
یادآور شد: ۳۴ پروژه نیمه تمام صنعت 
نفت در ســال ۱۴۰۱ بــه ارزش ۱۲ 
میلیارد دلار از جمله پالایشگاه گاز فاز 
۱۴ پارس جنوبی، فاز دوم پالایشــگاه 
نفت آبادان با ظرفیت ۲۱۰ هزار بشکه 
و جمع آوری گازهای مشعل در منطقه 
هویزه به بهره برداری رســیدند. وی با 
بیان اینکه بهره بــرداری از ۶۷ پروژه 
برای ســال ۱۴۰۲ تعریف شده است، 
ادامه داد: بیشــتر پروژه های نیمه تمام 
هســتند که با اعتبار ۱۵ میلیارد دلار تا 
پایان امســال به بهره برداری می رسند 
و تا امروز نیــز ۲۵ پروژه نزدیک ۷.۵ 
میلیارد دلار آن به بهره برداری رسیده 

است.
در همــه بخش های صنعت 

نفت خودکفا هستیم
اوجی با حضــور در یک برنامه 
تلویزیونی درباره کارنامه وزارت نفت 
دولت سیزدهم در حوزه فراسرزمینی 
گفت: ما در ســاخت پالایشگاه های 
نفت و گاز، پتروشــیمی ها، توســعه 
میدان ها در خشــکی و دریا و حفاری 
چاه هــای افقی و عمــودی خودکفا 
شده ایم و امروز این توانمندی را داریم 
که سراغ پالایشگاه های فراسرزمینی 
رفته ایم.وزیر نفت با اشــاره به اینکه 
نزدیــک ۳۰ کشــور در فهرســت 
تحریم های آمریکا هستند که در صدر 

آن جمهوری اســلامی ایران اســت، 
افــزود: امروز مــا در همه بخش های 
وزارت نفــت خودکفا هســتیم و به 
همین دلیل بســیاری از کشــورهایی 
کــه تحریم آمریکا هســتند در زمینه 
افزایش ظرفیت پالایشگاه، بازسازی 
و تعمیرات اساســی پالایشــگاه ها و 
حتی توســعه میدان هایشان به سمت 
ایــران آمده اند.وی بــا تأکید بر اینکه 
قراردادهای بسیار مطلوبی در بعضی 
کشورها امضا شده است، اظهار کرد: 
افزون بــر اینکه می توان نفت ایران را 
در این کشورها تبدیل به ارزش افزوده 
کرد، از خام فروشــی هم جلوگیری 

می شود.
امروز حتی یک کارشناس 

خارجی در صنعت نفت نداریم
اوجی تأکید کرد: امروز حتی یک 
کارشناس خارجی در سراسر صنعت 
نفت کشــورمان نداریم و متخصصان 
ما بیشتر در حوزه پالایشگاه ها، توسعه 
میدان هــا و صدور خدمــات فنی و 
مهندسی در کشورهای خارجی ورود 
کرده اند. پارســال حدود ۲ میلیون و 
۸۰۰ هزار قطعه که از سوی سازندگان 
داخلی تولید شده بود به ونزوئلا صادر 

شد.
خبرهای خوش نفتی

وزیر نفت با اشــاره به خبرهای 
خــوب وزارت نفــت هم زمــان با 
هفته دولت گفــت: صادرات نفت و 
میعانــات گازی، فــروش ۸۷ میلیون 
بشــکه میعانــات گازی روی آب، 
ارتقــای ماهانــه صــادرات نفت و 
ســرمایه گذاری ها در صنعت نفت از 
جملــه خبرهای خــوش در صنعت 
نفت اســت که ثمره آن افزایش تولید 
در ســالی اســت که به نام سال تولید 
نام گذاری شده است.وی با بیان اینکه 
تولید نفت ایران تا پایان شهریورماه از 
روزانه ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار بشــکه 
کنونی به ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار بشــکه 
می رســد، ادامه داد: ظرفیت تولید گاز 
فراتر از یک میلیارد مترمکعب اســت 
و ظرفیت تولید صنعت پتروشــیمی 
تا پایان امســال به ســالانه بیش از ۹۵ 
میلیون تن می رســد. به گفته اوجی، 
آغــاز تولیــد گاز از فــاز ۱۱ پارس 
جنوبی، احداث خطوط انتقال گاز به  
ویژه در اســتان سیستان و بلوچستان، 
گازرســانی شهری و روستایی، تولید 
کاتالیست های پالایشگاهی از سوی 
شرکت های دانش بنیان و افزایش ۱۳۰ 
هزار بشکه ای تولید نفت از میدان های 
مشــترک و مستقل نفتی از برنامه های 
وزارت نفت برای هفته دولت اســت 
کــه تولید گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی 
امروز آغاز شــد. وزیر نفت در پایان 
از همــه همــکاران و متخصصان و 
کارکنــان صنعت نفــت قدردانی و 
تأکید کرد: امــروز اگر پارس جنوبی 
به تولید روزانه ۷۰۰ میلیون مترمکعب 
رسیده اســت از نتایج زحمات همه 
متخصصانــی در همه دوران ها بوده و 
بنده به  عنــوان نماینده این صنعت از 
همه بخش ها چه در بالادســت و چه 

در پایین دست تشکر می کنم.

اوجی عنوان کرد:

جبران ناترازی و جلوگیری از مهاجرت گاز 
با بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی

وزیر نفت با اشاره به اینکه فاز ۱۱ میدان مشترک پارس جنوبی مرزی ترین فاز این میدان است، گفت: با بهره برداری 
از فاز ۱۱، افزون بر جبران ناترازی گاز در زمستان، از مهاجرت گاز به کشور همسایه)قطر( هم جلوگیری شد.

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
بنادر گفت: بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان برای پروژه های زیرســاختی 
و حمل و نقــل دریایی در نظر گرفته 
شده که بخشــی از آن به مرحله اجرا 
رسیده است.با موضوع توسعه اقتصاد 
دریا محــور و ناوگان دریایی صفایی 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی 
به سوالاتی در ایم خصوص پاسخ داد.
مهمترین اقــدام در اقتصاد 

دریا پایه چه بوده است؟

در حــوزه اقتصــاد دریایی در 
بخش های مختلف اقتصاد دریایی مثل 
حمل و نقل دریایی، فعالیت های بنادر 
و گردشگری دریایی برنامه ریزی های 
لازم انجــام شــده و پروژه های مورد 
نیاز تعریف شــده اســت. در بخش 
زیرســاخت ها و حمل و نقل دریایی 
بیش از ۱۰۰هزار میلیارد تومان پروژه 
در نظر گرفته شــده که بعضی از آن ها 
به مرحله عملیاتی رســیده اســت. 
۳۳ فرونــد شــناور در دریای خزر یا 

خریداری شــده یا در دست خرید یا 
ساخت اســت. در جنوب کشور هم 
۶ فروند هم خریداری شــده و برنامه 
نوســازی ناوگان با استفاده از ظرفیت 
داخلی در حال انجام اســت. بیش از 
۱۰۰ فروند در کشتی سازی های داخل 

کشور در حال ساخت است.
ایــن پروژه هــا کــی به 

بهره برداری می رسد؟
بخشــی از این پروژه ها تا پایان 
ســال انجام خواهد شد و برخی دیگر 

تا پایان دولت ســیزدهم ادامه خواهد 
داشــت. چراکه ایــن فرایند اگر همه 
چیز مهیا باشــد دو تا سه سال به طول 
خواهد انجامید. در جذب جمعیت در 
نوار ساحلی کشور ۲۷ نقطه برای ایجاد 
شهرک های جدید مشخص شده و ۹ 
نقطه هم در بحث پتروشیمی تعریف 
شــده است. به محض تحویل زمین با 
مدل های مشارکت بخش خصوصی 
آغاز خواهد شــد؛ و طی دو تا سه سال 

به بهره برداری خواهد رسید. 

بندر بزرگی کــه قرار بود 
ساخته شود به کجا رسید؟

بندر مکران اســت کــه تمامی 
کار های آن برای طراحی انجام شــده 
و زمین آن هم به زودی واگذار خواهد 
شــد و امیدواریم در اوایل ۱۴۰۳ این 
پروژه وارد مرحله عملیاتی شــود. فاز 
اول آن ســال آینده آغاز می شود و ارز 
پروژه بیشــتر از ۱.۵ تا ۲ میلیارد دلار 

است.
آخرین وضعیت استفاده از 

کشتی های رو رو چیست؟
در بحث کشتی های رو رو برای 
دریای خزر، اجاره کشــتی را داریم و 
درخواست ساخت ۴ کشتی رو رو داده 
شــده که دو فروند آن رو رو اســت و 
قرارداد آن دو ســاله است. با این اقدام 
زنجیــره ترانزیت کالا از بندر شــهید 
رجایی به کشور های آسیای میانه کلید 

بخورد.
توســعه بنــدر چابهار با 

هندی ها به کجا رسید؟
با همت دولــت در همکاری با 
هند، مذاکراتی انجام گرفت و قراردادی 
منعقد شــد و از ابتدای دولت تلاش 
کردیم که مشکلات آن مرتفع شود. ما 

در حال حاضر منتظر آخرین گروه هند 
هستیم که در بند آخر قرارداد به توافق 
برســیم. تاکنون هندی ها ۲۵ میلیون 
دلار از ۸۵ میلیون دلار قرارداد سرمایه 

گذاری کرده اند.
برای مدیترانه به صورت ماهیانه 
تــردد داریم. بــرای آمریکای جنوبی 
ماهیانه تردد داریم. اما رفت و برگشت 
آن هــا حــدود یک ماه زمــان می برد 
که ممکن اســت فواصــل حرکت را 

طولانی کند.
امــکان پاســخگویی بــه 
درخواســت صادرات بیشــتر 

وجود دارد؟
در حال حاضر امکان پاسخگویی 

به تقاضای بیشــتر برای صادرات را 
داریــم، اما اگر میــزان تقاضا افزایش 
بیشــتری پیدا کند حتما کشــتی های 
بیشتری را به سمت مقاصد می فرستیم.
مجوز های شــیلاتی چقدر 
پیــش رفته و چه میــزان باقی 

مانده است؟
اولیــن اولویت در حــوزه دریا 
ایمنی اشــخاص اســت. تاکنون در 
۹ نقطه بنادر اســتان هرمزگان ۴هزار 
شــناور بدون هویت شناسایی شده و 
۳هزار شــناور هویت آن ها شناسایی 
شــده و این روند ادامه دار خواهد بو تا 
کسب و کار مردم آسیب نبیند. بیشترین 

تقاضا در استان هرمزگان بوده است.

رئیسسازمانبنادراعلامکرد:

اختصاصبیشاز۱۰۰هزارمیلیاردتومانبرایتوسعهزیرساختدریایی

صــادرات نفت و میعانات گازی، فروش ۸۷ میلیون بشــکه میعانــات گازی روی آب، ارتقای 
ماهانــه صادرات نفت و ســرمایه گذاری ها در صنعت نفت از جمله خبرهای خوش در صنعت 
نفت اســت که ثمره آن افزایش تولید در سالی است که به نام سال تولید نام گذاری شده است.

اسحـق ارزانـی


